
سـیاسـت
POLITICS

4

مخمصه سیاسی
بررسی روی کار آمدن دولت وفاق و انتخاب حسینعلی امیری   

به عنوان استاندار  فارس

مقامات

عذرخواهی می کنم 
مسعود پزشکیان در دیدار با فعالان اقتصادی جنوب 
غرب تهــران گفت: »امیــدوارم در جنــگ تمام عیار 
اقتصــادی که پیــش رو داریم، موفق باشــید و دولت 
نیــز وظیفه خود می داند هر حمایتی که از دســتش 
بر می آید از شــما به عمل آورد. باور داریم که دشمن 
تلاش دارد چرخه تولید ما را با مشکل مواجه کند و ما 

نباید اجازه دهیم که این اتفاق بیفتد.« 
پزشــکیان در ادامه ضمن عذرخواهی از فعالان 
اقتصادی برای قطــع گاه و بی گاه بــرق و گاز در اثر 
ناترازی هــای موجود عرصــه انرژی، تصریــح کرد: 
»تــلاش مســتمر و مداومــی را آغاز کرده ایــم تا این 
ناترازی ها رفع شــوند و ســال آینده مشــکل نداشته 
باشیم. خرید و نصب تجهیزات تولید 30 هزار مگاوات 
برق خورشــیدی در حال انجام اســت. یک کارگروه 
با حضور نماینــدگان وزارت نیــرو، بخش خصوصی 
و نمایندگان صندوق توســعه ملی تشــکیل شد و با 
پیگیری های انجام شده هزینه تجهیزات هر کیلووات 
برق خورشــیدی تا 165 دلار و هزینــه آن با نصب تا 
265 دلار کاهش یافت به شکلی که حالا برای نصب 
و تکمیل 10 هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی دو و نیم 
میلیارد دلار هزینه خواهد شــد. در حال برنامه ریزی 
هســتیم تا به روش هــای تولید برق تنوع بیشــتری 
ببخشیم و علاوه بر نیروگاه خورشیدی، نیروگاه های 
بادی، خورشیدی حرارتی و نیروگاه های برخوردار از 
باتری های لیتیومی نیز راه اندازی کنیم و واحدهای 
صنعتی که عنوان شــد مجبور شده اند ژنراتور بخرند 
که خودش کلی مصرف سوخت دارد، می توانند پنل 
خورشــیدی تهیه کرده و برق مورد نیاز خودشــان را 

تولید کنند.« 
رئیس جمهور با تأکید بر وابستگی ارکان حاکمیت 
به رونــق اقتصادی و تولید، خاطرنشــان کــرد: اگر 
دولــت، مجلس و قوه قضائیه وجــود دارند، به برکت 
تولیــد، تجارت و تلاش صنعتگران و اصناف اســت. 
بدون آنها چگونه می توانیم کشور را اداره کنیم؟ با چه 
منابعی می توانیم وظایف مان را انجام دهیم؟ این شما 
هســتید که با کار و تلاش خود، چرخ های اقتصادی 
کشــور را به حرکت درمی آورید. مــا در دولت موظف 
هستیم بستر لازم را برای فعالیت های اقتصادی شما 
فراهم کنیم تا در مسیر تولید و تجارت با مشکل مواجه 
نشوید. قدرت و جایگاه ما در گرو فعالیت شماست و 
این دولت نماینده شما برای حل مسائل و رفع موانع 
اســت. با همکاری و تعامل، می توانیم مشــکلات را 

برطرف کنیم و مسیر توسعه کشور را هموار سازیم.«
پزشــکیان با اشــاره به ضــرورت صرفه جویی در 
مصرف انرژی افزود: »متأســفانه برق و گاز را بیش از 
حد مصــرف می کنیم و در بهینه ســازی منابع دقت 
کافی نداریم. مصرف بی رویــه در خانه، خودرو، برق 
و بسیاری از بخش های دیگر، فراتر از حد نیاز است. 
اگــر بتوانیم بهــره وری را افزایش دهیــم و مصرف را 
مدیریت کنیم، تأثیر بزرگی در اقتصاد کشــور خواهد 
داشــت. شــما که در بخش تولیــد و صنعت فعالیت 
می کنیــد، بهتر از هر کســی اهمیت این مســئله را 
درک می کنید و می توانید در این مسیر نقش مؤثری 
ایفا کنیــد. متأســفانه در دولت هم میــزان مصرف 
بالاســت و در برخی موارد بد مصرف می کنیم. یکی 
از برنامه های اصلی ما این است که این روند را اصلاح 
کنیم. تیمی را مأمور کرده ایم تا به صورت مستمر این 
مسئله را بررسی کنند و روزبه روز درباره آن گفت ؤگو و 
تصمیم گیری کنیم تا بتوانیم جلوی این بدمصرفی را 

در سیستم خودمان بگیریم.«
پزشــکیان در ادامــه بــا اشــاره به نقــش بخش 
خصوصی در مدیریت بهینه منابع گفت: »شما هم در 
این مسیر می توانید کمک کنید و این اصلاح از دست 
شما بهتر از هرکسی برمی آید. مدیریت صحیح منابع 
نه تنها به دولت، بلکه به کل جامعه کمک خواهد کرد 

و می تواند زمینه ساز بهبود شرایط اقتصادی شود.«
رئیس جمهــور در بخــش پایانی ســخنان خود، 
بــا قدردانی از فعــالان اقتصــادی و تولیدکنندگان، 
بــر اهمیت هم افزایی بــرای رفع موانــع تأکید کرد و 
خاطرنشــان ســاخت: »ما در خدمت شما هستیم و 
از زحمات تان تشــکر می کنیم. تــلاش خواهیم کرد 
که اگر مشــکلی وجــود دارد و دولــت می تواند آن را 
برطرف کند، برای حل آن اقــدام کنیم. نباید اجازه 
دهیم موانعی که قابل حل هستند، فعالیت های شما 
را دچار مشکل کنند. به حول و قوه الهی، با همدلی 
و تلاش مشــترک، مشکلات را برطرف خواهیم کرد. 
از تمــام تلاش هایی که در این مســیر انجام داده اید 
قدردانی می کنم و امیدوارم با همکاری شــما، مسیر 

پیشرفت کشور را هموار سازیم.« 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

خبرنگار گروه سیاست
منصوره محمدی

حسینعلی امیری فردی با سابقه اصولگرایی است که البته خود را از 
آن مبرا می داند و فعالیت های حقوقی و قضایی اش بر فعالیت های 
اجرایی برتری دارد. انتخاب او به عنوان استاندار فارس با واکنش های 
متفاوتی به ویژه از سوی اصلاح طلبان روبرو شده بود؛ هرچند که او در 
مراسم معارفه اش قول داد که راه دولت وفاق ملی را در پیش خواهد 
گرفت اما این وعده خیال فعالان سیاسی، کارشناسان و حتی مردمِ 
این اســتان را از هموار شــدن راه مدیریتی استانداری فارس راحت 
نکرد. جدای از دغدغه های سیاســی اســتانی که توانسته جایگاه 
مطلوب تری نسبت به دیگر استان های کشور در مسائل اقتصادی و 
نرخ بیکاری داشته باشد، اما برای استانی که با یک چالش بزرگ به 
نام فرونشست روبه رو است که براساس پیش بینی ها یکی از بزرگترین 
منابع درآمدی استان یعنی گردشــگری و همچنین کشاورزی را در 
آینده نزدیک با خطر افت محسوس روبه رو خواهد کرد، حضور فردی 
که بتواند راهکاری برای این بحران داشته باشد بسیار مهم و ضروری 
اســت. اما به نظر می رســد که امیری همچنان در لایه های نخستِ 

مدیریتی یعنی انتصابِ مدیرانش متوقف شــده و هنوز نتوانســته 
اســت به امور اجرایی اســتان فارس ورود جدی تری داشته باشد. از 
نگاه برخی سیاسیون فارس دلیل این امر، نداشتن سابقه سیاسی 

تشکیلاتی قوی امیری است.

تقابلِ استاندار و نمایندگان مجلس �
حســینعلی امیــری، خوش شــانس بود کــه با واکنش شــدید 
نمایندگان استان فارس برای انتخاب مواجه نشد تا اتفاقی که سال 
۹۴ و در جریان انتخاب محمدعلی افشانی و به بهانه غیربومی بودنِ 
او رخ داده بود برای وی نیز تکرار نشــود. در آن ســال نمایندگان این 
استان به انتخاب افشانی و عدم مشورت وزیر کشور با آن ها اعتراض 
داشــتند و یکــی از دلایلی که در اســتدلال مخالفــت خود مطرح 
می کردند، غیربومی بودنِ وی بود. در نهایت 1۸ نماینده این استان 
به صورت نمادین و دسته جمعی استعفا دادند. امیری نیز پس از آنکه 
نامش به عنوان یکی از گزینه های احتمالی برای اســتانداری فارس 
مطرح شد، با واکنشی مشابه از سوی نمایندگان فارس روبه رو شد؛ 
»اســتاندار غیر بومی نمی خواهیم«؛ برخی نمایندگان مجلس در 
این استان گفته بودند که وزارت کشور یک گزینه غیربومی به هیئت 
دولت معرفی کرده اســت که با پیگیری نمایندگان منتفی شــد و از 
ارائه لیستی سخن گفتند که تمامی گرایش های سیاسی را پوشش 

می دهد و همه آن ها بومی استان هستند اما در نهایت انتخابِ یک 
کُردِ کرمانشاهی این گفته را رد کرد.  همراهی دولت و صحبت هایی 
مبنی بر اینکه استانداران در انتصاب های خود مشورت نمایندگان 
مجلس را داشته باشند، شاید یکی از دلایلی بود که باعث می شد تا 
نمایندگان واکنش شدیدی به انتخاب استاندار نشان ندهند؛ با این 
چراغ سبز آن ها در هر صورت می توانستند نقشی برای خود در روند 

انتصابات در استان متصور شوند.
نام امیری در میان گزینه های پیشنهادی اصلاح طلبانِ فارس قرار 
نداشت. معاون پارلمانی دولت حسن روحانی که تحصیلات حقوقی 
دارد و قائم مقام و معاون امور مجلس وزیر کشور در دولت روحانی بوده 
است، زاده کرمانشاه است اما سابقه مدیریت در استان فارس را هم 
داشــته است. وی ریاست کل دادگستری فارس را بر عهده داشته و 
معاون قوه قضائیه و رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور نیز بوده 

است. کارنامه مدیریتیِ قضایی او بسیار پررنگ است.

سیاسی نیستم �
امیــری در نهایت به عنوان یک اســتاندار غیربومی راهی فارس 
شد. او معتقد است فردی سیاسی نیست و در انتصاب های خود نیز 
در طرف کارآمدی ایستاده اســت: »در انتصابات برای من کارایی و 
کارآمدی مهم است و اهل هیچ جریان سیاسی نبوده و نیستم و مرزی 
بین اصول گرا و اصلاح طلب قرار نداده ام.« او گفته بود که اســتاندار 
شدن برایش موضوعیت نداشته و قبول این مسئولیت به دلیل پاسخ 
به عنایت و محبت مردم فارس بوده اســت. او در مراســم معارفه اش 
تاکید کرد که مدل مدیریتی اش همان مدل مدیریتی پزشکیان است: 
»مدل مدیریتی همه ما همان گفتمانی اســت که دکتر پزشــکیان 
رئیس جمهور مطرح کرده و باید بکوشیم که این گفتمان و قول هایی 
که داده شــده در مقیاس استانی عملیاتی شود.« در صحبت های 
مراسم معارفه بیشتر حرف های حقوقی زد و از حاکمیت قانون سخن 
گفت و خطاب به مردم فارس گفت که به وی اعتماد کنند چراکه آنچه 
را که می گوید در عمل پیاده می کنــد و در غیر این صورت چهره ای 

ناسالم از وی ترسیم خواهد شد.

انتقاد به حضور مدیرانِ گذشته �
اســتاندار جدید فارس از زمانی که در مهرماه ســال جاری سکان 
مدیریت این اســتان را بر عهده گرفت، دســت بــه تغییرات مدیریتی 
گســترده ای نزده است؛ موضوعی که گلایه های فعالان سیاسی را به 
همراه داشته است. رئیس ستاد پزشکیان به همین دلیل گلایه هایی 
را مطــرح کــرد و در گفت وگو با ایلنا ضمن اشــاره به اینکــه روند کُند 
انتصابات در این استان قابل قبول نیست، تغییرات اندک مدیریتی را 
غیرمنطقی اعلام کرد. سید عبدالرزاق موسوی، رئیس ستاد پزشکیان 
در این استان البته که یکی از مهمترین دلایل را درخواست وزیر کشور 
و رویکرد دولت به این مسئله دانسته بود که خواهان تعامل استانداران 
با نمایندگان مجلس در این موضوع شوند؛ تعاملی که ظاهراً بیشتر به 
دخالت و لابی های گسترده تبدیل شده است و صدای فعالان سیاسی 
این استان را درآورده است. جبهه اصلاحات استان فارس در بیانیه ای با 
انتقاد از دخالت ها در امر انتصابات در این استان به نمایندگان مجلس 
هشــدار دادند که از دخالت در انتصابات پرهیز کنند. در این بیانیه از 
دخالت های گســترده نمایندگان فارس در عزل و نصب های مدیران 
استان و همچنین فرمانداران شهرستان های فارس سخن گفته شد و 
یکی از دلایل تاخیر در انتصاب مدیران همســو با سیاست های دولت 
چهاردهم نیز همین مسئله بیان می شــود. اگرچه جبهه اصلاحات 
فــارس در این بیانیه روند انتصابات را مثبت امــا کُند اعلام کرد اما به 
استاندار توصیه کرد تا با اتکا به آرای مردمی حامی دولت وفاق و با پرهیز 

از هرگونه توصیه و فشار غیرقانونی دست به انتصابات بزند.

گزارش 
استانی

مسعود سپهر، استاد دانشگاه آزاد شیراز و فعال سیاسی اصلاح طلب در 
گفت وگو با هم میهن با اشاره اینکه در استان فارس پیچیدگی هایی وجود 
دارد که امکان برداشــتن گام های مهم توسط اســتاندار را محدود کرده، 
معتقد است فشار نمایندگان فعالیت اســتاندار را محدود خواهد کرد و 

همین باعث شده است کارها تا حدود زیادی قفل شود.  

Ó  نسبت به بی عملی سیاسی استاندار فارس گلایه هایی در استان مطرح 
است. آیا ایشان دچار بی عملی هستند و یا اینکه تحت فشارهای سیاسی 

قرار دارند؟
آقای دکتر امیری قبلًا در اداره کل دادگســتری فارس حضور داشــتند و در آن 
دوره خاطرات خوبی از اقدامات ایشــان و رویکرد بی طرفانه ای که داشتند داریم 
که منجر به ایجاد ارتباط متقابل مناســبی شــد که به رغم آنکــه در قوه قضائیه 
جهت گیری های سیاسی به نفع جریان خاصی وجود داشت اما ایشان تا حدود 
زیادی بی طرفی ای که لازم اســت را در فارس ایجاد کرد. از همین نظر استاندار 
شــدن ایشــان مورد حمایت افراد بود. هرچند که نظر عده ای این بود که نیروی 
بومی انتخاب شود اما ایشان در پست های ملی فعالیت داشتند و کارنامه خوبی 
داشتند و احساس شخصی من و بسیاری از دوستان این بود که گزینه مناسبی 
هستند؛ با توجه به اینکه خیلی از افراد نیز نتوانستند از فلیترهای مختلف عبور 
کنند و یا نخواستند که عبور کنند. به طور کلی ایشان مورد قبول و استقبال بوده 
و هست و با توجه به سابقه ملی هم که دارند، امید بود که بتوانند گام های سریع 
و موثری برای مشکلات بردارند اما پیچیدگی هایی وجود دارد که امکان برداشتن 
گام های مهم چندان فراهم نیســت. برای نمونه ایشان همان روزی که به عنوان 

استاندار در هیئت وزیران معرفی شدند گفتند که اولین اقدامم دنبال کردن تغییر 
رئیس دانشگاه شیراز است و هنوز این اتفاق رخ نداده است. البته در بسیاری از 
دانشگاه های دیگر نیز رخ نداده و انتصاب رئیس دانشگاه دچار چنان مشکلاتی 
شده است که کل مملکت را به قهقرا می برد. متاسفانه در کشور ما آنچنان دخالت 
نهادهای غیرعلمی و غیرمســئول و همه کاره زیاد است که ایشان هنوز موفق به 
تحقق اولین وعده خود نیز نشده است. طبیعی است که یک ناظر منصف اینها 
را از چشم ایشان نمی بیند و پیچیدگی هایی است که در سالیان گذشته در کشور 
ایجاد شده است و طبیعتاً همه کارها به صورت تعلیق باقی می ماند و باقی مانده 

است.
Ó  در استان فارس گلایه هایی وجود دارد؛ در رویکرد استاندار نسبت 

به انتصابات، به ویژه در زمینه دخالت نمایندگان. آیا فشــار 
در این اســتان به حدی زیاد اســت که ایشان نمی توانند 

رویکرد مورد نظر خود را پیش بگیرند؟ 
آنچه که من در صحبت با بقیه دوســتان در اســتان های دیگر 
شنیده ام، با کمی تفاوت، تقریباً در همه جا وضعیت به همین 

صورت است. ایشان در روز معارفه خود با ذکر خاطره ای از 
زمان معاونت امور مجلس گفتند که باید از قانون 

اساسی دفاع کنیم و اشاره کردند در این قانون 
مطابق با اصل تفکیک قوا نمایندگان نباید 
به هیچ وجــه دخالــت کننــد و در آن دوره 

زمانــی که نماینــده ای در امر انتصابات 
دخالــت کــرد به صــورت جدی بــا او 

برخورد کردم و با یادآوری این اصل به هیچ وجه این مســئله را انجام ندادم. الان 
اما ظاهراً اینگونه نیست و در اظهارات خود ایشان نیز مشخص است که به شدت 
تحت فشار هستند و این امر به ریاست جمهوری هم بازمی گردد. تحلیل شخصی 
من این است که چون جناب آقای دکتر پزشکیان از مجلس به ریاست جمهوری 
رسیدند و چند دوره متوالی نماینده مجلس بودند، با خیلی از نمایندگان روابط 
شخصی دارند و به نظرم حتی خود ایشان نیز به صورت شخصی و ظاهراً به حالت 
رفاقتی بســیار تحت فشار نمایندگان هستند. تعبیر نمایندگان مجلس از وفاق 
این اســت که ما هرچه گفتیم قبول کنید که شما با ما وفاق کنید. یعتی وفاق با 
رفیق بازی و تصور اینکه سیاســت عرصه رفاقت از نوع رفیق بازی است را اشتباه 
گرفته اند. چون در کشور ساختار و نهادهای شفاف حزبی و رسانه ای وجود ندارد 
و از طرفی نیز نمایندگان با همین مسیر به نمایندگی رسیده اند این شرایط ادامه 

دارد و تا حدود زیادی کارها را قفل کرده است.
Ó  آیا این مســئله در استان فارس شدیدتر اســت؟ با توجه به اینکه یک 

سابقه قدیمی از نمایندگان درباره استعفای دسته جمعی به دلیل انتخاب 
آقای افشانی به سمت استانداری داده بوده است...

در استان فارس فکر نمی کنم با استان های دیگر تفاوت ماهوی وجود داشته باشد، 
اما نکته اساسی این اســت که چون یک ساختار سیاسی منسجم وجود ندارد و 
مقرراتــی وجود دارد که به صورت قانونی بر این انتصابات حاکم اســت. یکی 
اینکه خود استاندار از یک پایگاه سیاسی و حزبی مشخص نیامده است که 
شبکه محکمی داشته باشــد و افراد زیادی را بشناسد. بنابراین ایشان برای 
شناسایی افراد دچار مشکل هستند. دومین مسئله این است که استاندار باید 
هرکســی را که انتخاب می کند استخدام دولت باشد و نمی تواند یک نفر را از 
بیرون از ساختار دولت بیاورد. کسانی هم که در ساختار دولت 
هستند، محصول گزینش های سی سال اخیر هستند. 
همه کســانی که از عصر اصلاحــات باقی مانده اند 
بازنشسته شــدند و امکان به کارگیری آن ها نیست 
که البته درســت هم نیست. سومین و مهمترین 
مســئله قانون به کارگیری مشاغل خاص است 
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